
 

 

Prečo kastrovať mačiatka 

 

Je nutné, aby som hneď na začiatku poznamenala, že ja sama som sa riadila starým tvrdením, že 

včasná kastrácia nie je dobrá kvôli vývinu mačiatka. V minulosti mi bolo vysvetlené, že môže to mať 

vplyv na vývoj močového ústrojenstva a celkového vývinu mačiatka.  

Keď som začala chodiť na výstavy mačiek, obdivovala som kastrované mačky a hlavne kocúrov pre ich 

veľkosť a prosperitu. Boli omnoho pokojnejšie ako chovné nekastrované jedince. 

Čím ďalej tým viac som počúvala o včasnej kastrácii mačiat. Ročný kocúr ,kastrát, bol omnoho väčší 

s nádhernou srsťou ako môj plodný trojročný kocúr. Podľa vlastných zistení, môžem konštatovať, že 

čo sa týka udržať kocúra v kondícii, mi dáva riadne zabrať.  

Nakoľko mojim cieľom je udržať plemeno v úplnej čistote, rozhodla som sa , že mačiatka , ktoré 

nebudú použité v ďalšom odchove, budú v určitom veku kastrované. Preto som zapísala do kúpno- 

predajnej zmluvy  klauzulu o povinnosti kastrovať mačiatko. Pravdou je, že som mala obavy, či 

náhodou nepredám mačiatko niekomu , kto naruší môj cieľ o čistote plemena. Všetci vieme, že sa to 

deje a vzácnemu plemenu ako je Nórska lesná mačka by to veľmi ublížilo. Preto po prvých dvoch 

vrhoch som sa rozhodla, venovať sa tejto problematike.  Skúsenosti iných chovateľov a mne nových 

poznatkov ma presvedčili o tom, že je v záujme môjho cieľa, v záujme zdravia môjho odchovu.... 

nutné kastrovať vo 4 mesiaci života mačiatka pri hmotnosti nad 2,5 kg... 

Prečo ? 

Lebo u mačky nastáva prvá ruja zhruba okolo 6 mesiaca – teda u nórky . Mám skúsenosť, keď moja 

mladá mačka mala ruju každé tri týždne až pokým som k nej nepustila kocúra a nemala mačiatka. 

Problém častej ruji je ten, že môže vplyvom hormónov spôsobiť tzv. preťaženie maternice a dôjde 

k pyometrii – čo znamená zápal maternice. Nedá sa liečiť a mačka prichádza o možnosť mať 

mačiatka, pretože maternica jej musí byť odstránená. A tak sa stane z nej kastrát. Iste, teraz sa núka 

otázka : A čo potom mačky , ktoré sa voľne pohybujú svetom ?? Odpoveď je jednoznačná, majú 

mačence hneď od prvej ruji. Zápal maternice môže chytiť aj takáto mačka, avšak ona umiera časom 

niekde schúlená v bolestiach. Preto všetky odchytené mačky v rôznych depozitoch podstupujú 

kastráciu – sterilizáciu v čo najkratšom čase od odchytu. 

Nedávno som sa zoznámila s jednou chovateľkou v Čechách, ktorá má omnoho väčší rozhľad v tejto 

problematike ako ja. Iste, aj iní chovatelia sa vyjadrujú a odporúčajú, vyvracajú staré názory. 

Chovateľka MCO Zorka Kolářová preložila z angličtiny jeden z posledných článkov, ktorý sa zaoberá 

práve touto problematikou. Nebudem sa tu rozpisovať dopodrobna, iba spomeniem to 

najdôležitejšie: 

1) – včasná kastrácia nemá vplyv na vývoj kostry či celkový vývoj jedinca 

2) – doporučuje sa kastrovať najneskôr v 5 mesiaci života 

3) – môže sa kastrovať už od 6 týždňa od 1 kg živej váhy 

4) – výhoda je, že mačatá menej krvácajú pri úkone, rýchlejšie prebieha rekonvalescencia, sú 

kratšie pod narkózou. Boli vyvinuté anestetické prípravky pre mladé jedince. Sú kratšiu dobu 

pod anestéziou ako staršie mačatá. 

5) – vyhneme sa nepriaznivým účinkom anestézie nakoľko úkon je veľmi rýchlo urobený a mača 

sa rýchlejšie aj prebudí. ( Z mojej osobnej skúsenosti viem, že kocúrikovia ani nevedeli , že 

vôbec k niečomu došlo. Ani jeden sa po odznení anestézie nezaujímal o pooperačnú ranku. 



 

 

Jedine som ich sledovala pri každodennom čistení tela, aby sa „tam“ nečistili dlhšie ako je 

potrebné) 

 

Včasná kastrácia pomáha predchádzať nežiadúcim vrhom mačiat. Tí, ktorí majú mačky voľne 

napríklad na dedine ,nechávajú ich plodné z rôznych dôvodov. Napríklad preto, aby mačka 

neprestala chytať hlodavce – mýtus – mačka chytá hlodavce lebo ju to naučila jej matka, je 

hladná alebo evidentne sa nudí. Prestane chytať vtedy keď sa dostane k zdroju potravy iným 

spôsobom. Kastrácia s tým nemá nič spoločné. Všetko záleží od jednotlivého jedinca. 

 

Musíme si uvedomiť, že mačka je veľmi plodná. Dokáže za jeden rok mať aj 20 mačiat, čo na 

dnešné pomery je veľa. Doteraz sa praktikujú staré zvrátené možnosti ako sa zbaviť 

nechcených mačiat, napríklad ich utopením.... 

 

Sterilizácia – kastrácia môže úspešne eliminovať nežiadúce správanie jedinca. Ako je 

značkovanie, agresívne správanie. U mačiek napomáhať predchádzať zápalu maternice, 

zápalu – rakovine mliečnych žliaz.. a dokonca kastrované jedince sa môžu dožiť oveľa 

vyššieho veku ako plodné jedince.  

 

Argumenty proti skorej kastrácii ako sú napríklad : problémy s močovým ústrojenstvom, 

neskoré uzatvorenie rastovým štrbín dlhých kostí, bezpečnosť pri úkone a pri anestézii, 

imunita, nástup obezity...... Iste, nič nie je bez rizika. No dajme si otázku, že keď nebudeme 

kastrovať , o pár rokov budú plné ulice nielen útulky mačiek o ktoré sa nikto nepostará 

a budú zdrojom rôznych chorôb. Začneme ich likvidovať, lebo začnú ohrozovať našich 

štvornohých členov rodiny. A potom sa nájdu zas oponenti, že sme vrahovia zvierat.... Žeby 

začarovaný kruh ???? 

 

Faktom je, že všetko záleží od jednotlivého jedinca. Veď ani u ročného kocúra nemáte istotu, 

že mu anestéza neublíži. Rovnako ako ročný kocúr aj 4 mesačný prechádza zdravotnou 

prehliadkou , aby mohol takýto úkon podstúpiť. Musí byť tak či tak klinicky zdravý. 

 

Záverom musím konštatovať, že mačiatka z mojich vrhov, ktoré boli kastrované v 4 a 5 

mesiaci pri váhe nad 2,5 kg , krásne prosperujú, nemajú žiadne zdravotné problémy a ja 

verím, že to tak aj veľmi dlho ostane. Táto cesta mi umožňuje vykonávať čistokrvnú 

plemenitbu a aj napriek skorej kastrácii sú to nádherné zvieratá, ktoré robia svoje nové 

rodiny spokojné a šťastné.... Mňau ... 


